
 

 

 
 
 
 
 

 
 

 

 

SIMULERINGSÖVNINGAR 
 

TL STEG 3-utbildning 
Örebro 10-12 januari 2020 

 
Övningsledarhäfte med samtliga simuleringsövningar 

 
  



 

 

Övning 1  

 
Bricka 1 
Nord giv 
Ingen i zon 

 J3 
 1098 
 A32 
 QJT96 

 K1054 
 432 
 J104 
 AK5 

N 
V Ö 

S 

 AQ762 
 A5 
 KQ98 
 84 

  98 
 KQJ76 
 765 
 732 

 

Öst är spelförare i 4. Syd spelar ut hjärter kung och de första sticken går som följer, där understrukna 
kort är det vinnande: 
 

  Syd Väst Nord Öst 

Stick 1:  K 2 10 A 

Stick 2:  8 4 3 A 

Stick 3:  9 5 J Q 

Stick 4:  7 J A 8 

Stick 5:  6 3 9 2 (!) 
 
 

a) När Öst stjäl, frågar Väst:   
 – Inga hjärter, partner? 
 
Öst hittar då hjärterfemman (som smugit sig in bland ruterna). 
 
 - Som träkarl får du inte lägga dig i spelet, om din partner har en hjärter nu, är    
   revoken etablerad, säger Syd. 
 
TL tillkallas. 
 

b) Innan Öst spelar ut till sjätte stick, hittar han den hjärterfemma som smugit sig in bland 
ruterna. TL tillkallas. 
 

c) I sjätte stick spelar Öst ruternio, varpå han får syn på hjärterfemman som smugit sig in bland 
ruterna blir . TL tillkallas. 
 

d) Efter att ha vunnit femte stick med spadertvå, visar Öst upp sina kort och konstaterar att 
resten är hans. Nord-Syd godkänner anspråket och resultatet (sex trick) bokförs i 
Bridgemate. På bricka 2 öppnar Öst med 1NT och nu, innan han bjuder, frågar Syd sin 
partner: Hade du fem hjärter på förra brickan? Nej, jag hade fyra, svarar Nord.  Då måste du 
har gjort revoke, säger Syd till Öst. TL tillkallas. 
 

e) Samma som i d) men Syd ställer frågan först efter att ha passat på Östs 1NT på bricka 2. 
TL tillkallas. 



 

 

 
 

Övning 2  
 
     
Bricka 2 
Öst giv 
NS i zon 

 – 
 – 
 7 
 84 

 – 
 – 
 10 
 72 

N 
V Ö 

S 

 – 
 – 
 5 
 J6 

  – 
 8 
 J9 
 – 

 
Syd är spelförare i 3NT och är inne på bordet.  
 

a) Lagtävling 
Syd har hittills vunnit åtta stick och spelar nu ruter sju från bordet, Öst bekänner med 
femman och Syd med hjärter åtta. När Väst lägger ruter tio, upptäcker Syd att han gjort revoke. 
Väst tillkallar TL. 
 

b) Partävling 
Samma slutläge som i a), men den här gången har Syd vunnit sju stick när ruter sju spelas 
från bordet. Väst tillkallar på nytt TL, när Syd försökt begå revoke med hjärter åtta. 

 
 
Instruktioner 
 
Syd vet inget om lokaliseringen av ruter tio eller några av de andra av motståndarnas kort i slutläget 
ovan. Detta gäller både för fall a) och fall b). 
 
 
 

  



 

 

Övning 3  
 
 
Bricka 3 
Syd giv 
Ö-V i zon 

 KJ1054 
 1065 
 10 
 10842 

 73 
 984 
 Q832 
 AQ75 

N 
V Ö 

S 

 982 
 AK32 
 A964 
 KJ 

  AQ6 
 QJ7 
 KJ75 
 963 

  
 
Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

   2 

    

 
    

2: Alerteras (men Väst frågar inte). Multi; antingen svag 2-öppning i en högfärg eller 22-23 NT. 

(Öppningsbudet 1 kan vara på trekortsfärg; bästa lågfärg i ett femkorts högfärgssystem) 
 

a) Innan Väst hunnit avge något bud upptäcker Syd att han öppnat med 2 istället för 1. Han 
tillkallar TL och vill ändra sitt bud. 
 

b) Väst passar. Men innan Nord hunnit avge något bud upptäcker Syd att han öppnat med 2 

istället för 1. Han tillkallar TL och vill ändra sitt bud. 
 

c) Väst passar och Nord bjuder 2. Nu upptäcker Syd att han tagit fel i budlådan och skulle 

öppnat med 1. Han tillkallar TL och vill ändra sitt bud. 

  



 

 

Övning 4  
 
 
Bricka 4 
Väst giv 
Alla i zon 

 A2 
 KJ853 
 A4 
 Q1074 

 K53 
 Q10 
 KJ8762 
 A2 

N 
V Ö 

S 

 1084 
 97642 
 Q3 
 J96 

  QJ976 
 A 
 1095 
 K853 

 
Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

1 1 Pass 1 

2 X Pass 2 

Pass Pass Pass  

    
 
Innan sitt avslutande pass frågar Öst om betydelsen av dubbelt och får förklaringen “straffdubbling” 
av Syd. Öst passar och ... 
 

a) ... Nord rättar sin partners förklaring: enligt deras systemöverenskommelser är dubblingen 
ingen straffdubbling, utan en styrkedubbling. Öst tillkallar nu TL! 
 

b) ... Väst spelar ut med bildsidan upp och först nu rättar Nord sin partners förklaring (samma 
förklaring som i a) ovan). 
 

c) ... Väst spelar ut med bildsidan ned, och under tiden Nord lägger upp sin hand på bordet, 
rättar han samtidigt sin partners förklaring (samma förklaring som i a) ovan). 

 
  



 

 

Övning 5  
 
 
 
Bricka 5 
Nord giv 
N-S i zon 

 5 
 AK43 
 K92 
 AKJ92 

 AQ9862 
 10975 
 J4 
 10 

N 
V Ö 

S 

 K4 
 QJ86 
 Q53 
 Q643 

  J1073 
 2 
 A10876 
 875 

 
Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

– ...  Pass 

 
Nord är giv, men Syd öppnar utom tur med Pass. TL tillkallas. 
 
Om TL erbjuder Väst att godkänna passet utom tur, gör Väst inte det. Turen återgår till Nord, varvid 
den korrekta budgivningen inleds:  
 

Väst Nord Öst Syd 

– 1 Pass ? 

 

a) Nords 1 visar minst trekortsfärg i ett naturligt 5533-system. Syd frågar TL vilka bud har nu 
har rätt att bjuda utan att stänga av partnern. 
 

b) Nords 1 visar minst tvåkortsfärg i ett naturligt 5542-system. Syd frågar TL vilka bud har nu 
han rätt att bjuda utan att stänga av partnern. 
 

c) Nords 1 är artificiellt (“Stark klöver”) och visar minst 17 hp oavsett fördelning. Syd frågar TL 
vilka bud han nu har rätt att bjuda utan att stänga av partnern. 
 
 

 
 

  



 

 

Övning 6  
 
Bricka 6 
Öst giv 
ÖV i zon 

 – 
 – 
 32 
 –  

 – 
 – 
 A4 
 – 

N 
V Ö 

S 

 – 
 – 
 Q5 
 – 

  – 
 – 
 KJ 
 – 

 
 
Syd spelar 3NT och är inne på bordet. Han begär ruter tre, Öst följer med femma och efter en 
stunds fundering säger Syd: 
 

a) ”Jag spelar kungen”, men i samma ögonblick lägger han knekten på bordet. 
 

b) ”Jag spelar kungen”, men Väst spelar ögonblickligen esset (innan han hunnit se Syds knekt 
på bordet). 
 

c) ”Jag spelar knekten”, men i samma ögonblick lägger han kungen på bordet. 
 
 

  



 

 

Övning 7  
 
 
Bricka 7 
Syd giv 
Alla i zon 

 QJ62 
 63 
 987 
 KJ104 

 8 
 AQ1095 
 AQJ42 
 65 

N 
V Ö 

S 

 943 
 J872 
 63 
 A987 

  AK1075 
 K4 
 K105 
 Q32 

  
 
Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

   1 

1    

 
TL!    

 
Väst har inte sett att Syd öppnade! 
 
 

a) Väst vill ändra sig till 2. Får han det? 

 
b) Väst vill bjuda Dubbelt. Får han det? 

 
c) Väst vill ändra sig till 2 (minst 5-5 i hjärter + en lågfärg). Får han det? 

 

 
  



 

 

Övning 8  
 
Bricka 8 
Väst giv 
Ingen i zon 

 Q75 
 J843 
 AK74 
 Q8 

 A942 
 1052 
 QJ5 
 963 

N 
V Ö 

S 

 J1063 
 K9 
 1083 
 K1052 

  K8 
 AQ76 
 962 
 AJ74 

 
Syd är spelförare. 
Träkarlen (Nord) har tittat i Västs kort. 
Spelet gick: ruter dam i utspel till Nords ess; hjärter tre till lyckad mask med damen; hjärter ess följt 
av liten klöver till bordets dam och Östs kung. Öst returnerar en ruter. Därefter... 
 

a) ... Syd är spelförare i 4. När Syd stjäl rutervändan med trumfsexan frågar träkarlen: “Inga 
ruter partner?”. 
 

b) ... Syd är spelförare i 3NT. När Syd sakar hjärtersexan på rutervändan, frågar träkarlen: “Inga 
ruter partner?”. 
 

 
I båda fallen är det Väst som tillkallar TL och berättar att träkarlen tittat i hans kort och nu dessutom 
deltar i spelet genom att ställa frågor till spelföraren. 
 

  



 

 

Övning 9  
 
Lagtävling 
 
Bricka 9 
Nord giv 
Ö-V i zon 

 107 
 A97543 
 AJ 
 953 

 Q54 
 8 
 Q642 
 KQ1082 

N 
V Ö 

S 

 KJ86 
 KQJ6 
 K5 
 A64 

  A932 
 102 
 109873 
 J7 

  

 
Andra bordets resultat: 3NT ÖV +430 
 
Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

– 2 2NT Pass 

3 Pass 3NT TL! 

   Pass 

Pass Pass   

 
 

2:  Svagt 
2NT:  Avsett av Öst som 15-18 NT, men alerterat av Väst och på förfrågan av Nord  

 (efter 3-budet) förklarat som båda lågfärgerna. 

3: Preferens mellan lågfärgerna (alerterat av Öst). 
 
Syd tillkallar TL när Öst bjuder 3NT och undrar om det är tillåtet för Öst att bjuda 3NT 
 
TL låter (förhoppningsvis) budgivning och spel fortsätta och uppmanar spelarna att tillkalla 
honom igen vid behov efter brickan är färdigspelad. Vilket också sker. (3NT +1) 
 
a) Om TL frågar, kan Öst-Väst visa upp sitt systemkompendium (motsv) där det står att 2NT är 

naturligt (15-18), 3 frågar efter fyrkorts högfärg och att man med 4-4 bjuder 3NT. 
 

b) Om TL frågar, kan Öst-Väst visa upp sitt systemkompendium (motsv) där det står att 2NT är 

naturligt (15-18), 3 frågar efter fyrkorts högfärg och att man med 4-4 bjuder 3, men visar 

aldrig upp en fyrkorts högfärg som redan är upptagen av motståndarna. 3NT finns inte i 
systemet. 

 



 

 

Övning 10  
 
 
Bricka 10 
Öst giv 
Alla i zon 

 Q75 
 J109 
 K852 
 A76 

 986 
 KQ876 
 J4 
 KQ4 

N 
V Ö 

S 

 1032 
 543 
 976 
 J1083 

  AKJ4 
 A2 
 AQ103 
 952 

  
 
Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

  Pass 1 

1 1   

 
TL!    

 
Nord har inte sett att Väst klev in.  
 

1:   17+ hp. 

1 (av Nord): Om ostört: 8+ hp, ej 5+ högfärg, ej 6+ lågfärg, ej 5-5 i lågfärgerna 

1NT (av Nord): Om ostört: 8+ hp, minst femkorts spader; efter 1-inkliv: 8+ hp med håll 
 
Om TL erbjuder Öst att godkänna budet, gör Öst inte det. 
 
a) Nord önskar ersätta sitt otillräckliga bud med 1NT. Får hand det? 

 
b) Nord önskar ersätta sitt otillräckliga bud med Dubbelt (5-7 hp). Får han det? 

 
c) Nord önskar ersätta sitt otillräckliga bud med Dubbelt (8+ hp “UD”). Får han det? 

 
d) Nord önskar ersätta sitt otillräckliga bud med 2 (utgångskrav, tämligen balanserad hand 

vanligen utan hjärterhåll). Får han det? 

  



 

 

Övning 11  
 
Bricka 11 
Syd giv 
Ingen i zon 

 52 
 A7 
 K9543 
 QJ53 

 J1098763 
 863 
 7 
 98 

N 
V Ö 

S 

 KQ 
 Q942 
 1062 
 10642 

  A4 
 KJT5 
 AQJ8 
 AK7 

 
 
Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

   2 

Pass 2 Pass ... 

 

2: Multi; antingen sexkorts högfärg 6-9(10) hp eller 22-23 NT 

2: Passa/korrigera 
 

Syds alternativ enligt systemet efter Nords 2 

 Passa med en svag tvåöppning i hjärter. 

 Bjuda 2 med en svag tvåöppning i spader. 

 Bjuda 2NT med en balanserad hand i intervallet 22-23 hp. 
 
 

a) Syd tar upp 2 ur budlådan, lägger det på bordet och vill omedelbart ändra sig (till 2NT om TL 

frågar). Väst har ännu inte bjudit över 2. 
 

b) Samma som i a), men Väst har nu hunnit passa över Syds 2. 
 

c) Samma som i b), men nu har också Nord hunnit passa. 
 

d) Syd tar upp 2 ur budlådan, håller det i handen över bordet och studerar det i bortemot 20 
sekunder, sätter därefter tillbaka det i budlådan och tar upp 2NT istället. Väst tillkallar då TL. 

 

  



 

 

Övning 12  
 
 
 
Bricka 12 
Väst giv 
NS i zon 

 KQ873 
 A863 
 KQ5 
 9 

 A 
 QJ74 
 976 
 KJ862 

N 
V Ö 

S 

1094 
 K1052 
 A102 
 Q73 

  J652 
 9 
 J843 
 A1054 

 
Budgivningen inleds: 
 

Väst Nord Öst Syd 

1 ... 1  

    
Innan Nord hunnit bjuda över Västs 1, bjuder Öst 1 utom tur. 
 

a) Nord bjuder dubbelt, varefter Syd tillkallar TL. Om domslutet är oklart, vill Syd veta om 

dubblingen gäller 1 eller om den gäller 1. 
 

b) Nord bjuder 1, varefter Öst tillkallar TL. Om domslutet är oklart, vill Öst veta ifall det kan bli tal 
om utspelsbestraffning ifall han inte upprepar ett hjärterbud nu. 
 

c) Nord tillkallar TL när Öst bjudit utom tur. TL förklarar alternativen. Nord avbryter TL och säger: 

“Jag accepterar inte det där 1-budet utom tur” 
 
 
 

  



 

 

Bricka 13 
Öst giv 
Alla i zon 

 52 
 10652 
 J104 
 Q642 

 QJ9 
 A94 
 AQ873 
 J5 

N 
V Ö 

S 

 A763 
 K7 
 K62 
 AK87 

  K1084 
 QJ83 
 95 
 1093 

 
Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

  1NT Pass 

2 Pass 3 Pass 

4NT Pass 6 Pass 

6NT Pass Pass Pass 

 
 

2 var lågfärgsfråga och 3 visade längre klöver än ruter, 4NT kvantitativt mot 15-17-sangen och 6 
förslag att spela. 
 
Syd spelar ut klöver tio, som går via knekt och dam till Östs ess. Spelföraren spelar ruter till bordets ess 
följt av spader dam runt till Syds kung. Syd vänder med hjärter dam som spelföraren vinner med 
handens kung, för att fortsätta med ruter kung. När alla bekänner, lägger Öst upp sina kort på bordet 
och claimar resten. Nästan i samma ögonblick säger spelföraren: “Nu var jag nog för snabb” och börjar 
plocka upp sina kort igen. 
 
Syd säger då: “Men vänta lite, när du har claimat är ju spelet över. Vi måste tillkalla tävlingsledaren.” 
 
TL! 
 
Instruktioner 
 
Om tillfrågad, erkänner Öst att han försökt claima resten, men omedelbart upptäckte att han räknat 
fel på sticken. “Jag hade givetvis slagit masken med nian i spader då 4-2-sits är mycket troligare än 
3-3”. 
 

  



 

 

 
 
Övning 14  
 
 
Bricka 14 
Öst giv 
Ingen i zon 

 Q83 
 A42 
 AKJ864 
 A 

 K764 
 T97 
 3 
 QJT85 

N 
V Ö 

S 

 52 
 85 
 10975 
 K9743 

  AJT9 
 KQJ63 
 Q2 
 62 

  

Nord öppnar utom tur med 1. Öst tillkallar TL 
 

a) Om TL upplyser Öst om möjligheten att godkänna budet, gör Öst det. Nord-Syd bjuder sig nu 
till 7NT. Öst-Väst tillkallar TL och anser att Nord-Syd fått det lättare att bjuda storslam sedan 
Nord fått öppna budgivningen. 
 

b) Öst godkänner inte öppningsbudet utom tur. Om TL dömer att Nord-Syd (efter Östs pass) får 
bjuda på normalt sätt, bjuder de sig till 7NT. Öst-Väst undrar om detta verkligen kan vara rätt; 
nu vet ju Syd att Nord har en öppningshand (genom försöket till öppning utom tur). 
 

c) Nord öppnar utom tur med 1 (17+ hp). Om erbjuden av TL att godkänna budet, gör Öst inte 

det. Tagen från bordet önskar Nord bjuda 3 som visar minst 16 hp med 6+ ruter.  
 
Om TL dömer att Nord-Syd (efter Östs pass) får bjuda på normalt sätt, bjuder de sig till 7NT. 
Öst-Väst undrar om detta verkligen kan vara rätt; nu vet ju Syd att Nord har minst 17 hp 
vilket onekligen har underlättat för dem att komma i storslam. 
 

  



 

 

Övning 15  
 
 
Bricka 15 
Syd giv 
NS i zon 

 – 
 A10 
 10 
 – 

 – 
 3 
 Q 
 J 

N 
V Ö 

S 

 – 
 J7 
 J 
 – 

  4 
 5 
 – 
 10 

 
 

Syd är spelförare i 7. Efter trick 10 är läget som ovan, där Syd hittills vunnit samtliga stick. 
 

a) Syd spelar hjärteress från bordet, alla följer. Syd fortsätter med hjärtertio, då Öst spelar ruter 
knekt. Han upptäcker omedelbart sin revoke och byter ut ruterknekten mot hjärterknekt. 
 
Syd tillkallar TL. Väst kommer att saka ruter dam och om TL inte själv griper in, protesterar 
Syd och säger: “Det blev ju väldigt enkelt för Väst att hålla på rätt kort nu!”. 
 
Om spelarna tillfrågas av TL, är de överens om att klövertians placering är oklar. Öst kan ha 
den likväl som Syd. 
 
 

b) Samma som i a) ovan, men den här gången har Öst sakat när klöver spelades i ett tidigare 
stick. (Det är alltså känt att Öst inga klöver har.) 

 

  



 

 

Övning 16  
 
 
Bricka 16 
Väst giv 
Ö-V i zon 

 A5 
 104 
 J92 
 K87654 

 Q107 
 876 
 K10875 
 J3 

N 
V Ö 

S 

 9843 
 A532 
 AQ6 
 109 

  KJ62 
 KQJ9 
 43 
 AQ2 

 

Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

Pass Pass Pass 1NT 

Pass 2 Pass 3* 

Pass 3NT Pass Pass 

Pass    

    
 

 
 
 
1NT:  13-17 hp; om 13-14 ej någon högfärg 

2:   Högfärgsfråga 

3: Alerteras av Nord. På förfrågan av Väst efter budgivningens slut, svarar Nord att 3 inte finns i 
 systemet (kan bevisas via kompendium). Syd glömde systemet, trodde att det visade 4-4 i 
 högfärgerna och maximum (spelar så med annan partner). 
 Syd har inte rättat Nords förklaring. 
 
 
Väst spelar ut ruter sju (11-regeln) till Östs ess. Syd lägger fyran. Öst vänder med en låg hjärter 
varefter kontraktet går hem. Öst tillkallar TL och menar att Syd borde ha rättat Nords förklaring, som 
ju utifrån Syds horisont uppenbarligen är felaktig. 
 

  



 

 

Övning 17a 
 
Bricka 17a 
Nord giv 
Ingen i zon 

 Q3 
 AKQ75 
 10965 
 92 

 1098 
 1092 
 AK843 
 74 

N 
V Ö 

S 

 AKJ76 
 43 
 QJ7 
 K65 

  542 
 J86 
 2 
 AQJ1083 

 

Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

– 1* 1 2 

2 3** ...Pass 4 

...4 DBL Pass Pass 

Pass    

 

* 11-16 hp, 5+ ** 3 Ej inviterande 

 

 
 

När Väst bjuder 4, tillkallar Nord TL och vill reservera sig mot budet eftersom Öst tänkt en bra stund 

innan han passade på 3 och Väst likaså innan han bjöd 4. (Öst –Väst erkänner att de båda nog tog 
8-10 sekunder innan de passade). 
 
TL låter förstås spelet fortsätta och ber spelarna tillkalla igen ifall de finner det lämpligt (vilket NS 
gör). 
 

Nord till TL: “4 gick två straff, + 300 för oss. Men vi gör 4 och Västs bud kan knappast tillåtas efter 

Östs fundering över 3”. 
 
 
Domslut? 
 

(Om TL gör en poll, utvisar den att en spelare av fem tillfrågade bjöd 4 med Västs kort) 
 

  



 

 

Övning 17b  
 
Bricka 17b 
Nord giv 
Ingen i zon 

 Q3 
 AKQ75 
 7653 
 92 

 1098 
 1092 
 AKQ94 
 74 

N 
V Ö 

S 

 AKJ76 

 43 
 J108 
 K65 

  542 
 J86 
 2 
 AQJ1083 

 

Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

– 1* 1 2 

2 3** 3 4 

...Pass Pass 4 TL! 

   DBL 

Pass Pass Pass  

 

* 11-16 hp, 5+ ** 3 Ej inviterande 

 
 

Lagtävling. (Andra bordets resultat 4 NS + 420) 
 

När Öst bjuder 4, tillkallar Syd TL och vill reservera sig mot budet eftersom Väst tänkt en bra stund 

innan han passade på 4 (Öst-Väst erkänner att det tog “lite tid” innan Väst passade). 
 
TL låter spelet fortsätta och ber spelarna tillkalla igen ifall de finner det lämpligt. 
 
Nord-Syd tillkallar TL igen efter avslutad bricka. 
 

a) Syd spelade ut 2 som Öst vann med handens knekt för att spela ess-kung i trumf. När damen 
föll trumfade han ut och tog därmed fem stick i vardera trumf och ruter för jämn hemgång.  
Domslut? 
 

b) Syd spelade ut 6 (10-12). Nord vann sticket med damen och fortsatte med ess och kung i 
färgen. Öst stal den tredje lågt, lade ned ess-kung i trumf och när damen föll blev resultatet 
jämn hemgång. Domslut? 
 
 
 
 

 
 

  



 

 

Övning 18  
 
Bricka 18 
Öst giv 
N-S i zon 

 1098 
 10 
 AK8543 
 Q94 

 54 
 J98632 
 2 
 A1063 

N 
V Ö 

S 

 Q3 

 AKQ75 
 1096 
 KJ5 

  AKJ762 
 4 
 QJ7 
 872 

 

Budgivningen går: 
 

Väst Nord Öst Syd 

– – 1* 1 

4 ...Pass Pass 4 

TL!    

Pass Pass DBL Pass 

Pass Pass   

 

* 11-16 hp, 5+  

 
 
 

När Syd bjuder 4, tillkallar Väst TL och vill reservera sig mot budet eftersom Nord tänkt betydligt 
längre än stoppliktens ca 10 sekunder (vilket NS håller med om). 
 
TL låter förstås spelet fortsätta och ber spelarna tillkalla igen ifall de finner det lämpligt (vilket ÖV 
gör). Öst-Väst tillkallar TL efter avslutad bricka. 
 
 

a) Partävling, 11 bord.  

Spelet går en straff, NS –200. Öst säger att han aldrig fick chansen att spela hem 4 (vilket 
går om han gissar rätt i klöver.  
 
Om TL frågar övningsledaren så: 

1) En poll utvisar att ingen Syd bjuder 4 över 4. 
2) Scoretavlan vid övriga tio bord utvisar enligt nedan.  
 Beräkna poängen på brickan för det aktuella bordet. 
 

  6 st 4 Ö         – 1, NS +50 

  1 st 4 N DBL – 1, NS -200 

  3 st 4 Ö         =   , NS -620 
 

b) Partävling, 11 bord. Samma som i a), men med en annorlunda scoretavla: 
 

   2 st 4 Ö         – 1, NS +50 

  1 st 4 N DBL – 1, NS -200 

  7 st 4 Ö         =   , NS -620 
 

c) Lagtävling. Samma resultat som i a) vid detta bord. Andra andra bordet i matchen har spelat 4 
med en straff, NS +50 sedan Öst gissat fel i klöver. Hur ska impen fördelas på brickan? 

(Brickan spelades vid tio andra bord; fem gick hem i 4, fem gick en straff.) 
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1 a) Lag 61B2(a) och Lag 42B1 ger träkarlen rätt att fråga spelföraren när denne inte följer färg, om 

spelföraren har kort i den spelade färgen. Revoken är inte etablerad (Lag 64A) och ska därför 
rättas till (Lag 62B2), vilket i aktuellt fall innebär att spelföraren tar upp sin spadertvåa på handen 
och ersätter den med hjärterfem; Syd får byta ut sin tidigare spelade hjärtersexa mot en annan 
hjärter ifall han önskar.  
 
Om den inte spelas i det aktuella sticket, är Syds hjärtersexa otillåten upplysning för Öst, men inte 

för Nord  (Lag 16C). Spelet fortsätter därefter på normalt sätt – resultat: 4 Ö +1; NS –450. 
 
Observera att det kan vara bra att påpeka att i fall träkarlen tidigare förlorat sina rättigheter, 
gäller Lag 43B2(b). 
 

 b) Ingen i den felande sidan har spelat ut (eller på) i sticket närmast efter revoken, så den ska rättas 
till genom att spelföraren tar upp den spelade spadertvåan på handen och ersätter den med 
hjärterfem. Lag 62B2. 
 
Syd får byta ut sin tidigare spelade hjärtersexa mot en annan hjärter ifall han önskar (Lag 62C1) 
och om den inte spelas i det aktuella sticket, är den otillåten upplysning för Öst, men inte för 
Nord  (Lag 16C). 
 

Spelet fortsätter därefter på normalt sätt – resultat: 4 Ö +1; NS –450. 
 

 c) Den felande sidan har spelat ut till nästa stick, så revoken är etablerad (Lag 63A1) och får därför 
inte rättas till utan revokesticket förblir oförändrat (Lag 63B).  
 
TL förklarar för spelarna att i och med att den felande vann revokesticket på egen hand kommer, 
efter avslutat spel, detta stick att överföras till den icke-felande sidan. Vinner den felande sidan 
ytterligare minst ett stick efter revoken, överförs ytterligare ett stick till andra sidan. (Lag 64A1) 
 
På aktuell giv kommer Öst-Väst således att förlora två stick utifrån det spelade resultatet (som 

blev sex trick), alltså 4 Ö =; NS –420. 
 

 d) Revoken har etablerats i och med att den felande (sidan) gjort anspråk (Lag 63A3). Den har 
påtalats innan någon i den icke-felande sidan har bjudit på nästa bricka, och ska därför korrigeras 

i enlighet med Lag 64A1.  Resultat: 4 Ö =; NS –420. 
 

 e) Som i d) har revoken etablerats i och med att den felande (sidan) gjort anspråk. Men till skillnad 
från i d) har den icke-felande sidan dragit uppmärksamhet till revoken först efter det att någon av 
dem bjudit på nästa bricka. Därmed sker ingen automatisk överföring av stick (Lag 64B4). 
 
Emellertid ska revoken rättas till som om den aldrig inträffat, d v s TL ska gottgöra den icke-
felande sidan för eventuellt utestående skada (Lag 64C1). Om revoken inte begåtts, hade 

resultatet blivit 4 Ö +1; NS –450, alltså ett stick mindre för Öst-Väst än det spelade resultatet. 
 

TL korrigerar således till 4 Ö +1; NS –450. 
 

  



 

 

2 a) Att spela ruternio i lagtävling och därmed riskera hemgången är inte ett alternativ, så 3NT+2. (Lag 
16C2) 
 

 b) I partävling är masken med ruternio ett logiskt alternativ. 3NT-2 (Lag 16C2) 
 

3 a) Syd får ändra sitt bud (Lag 25A). 
 

 b) Syd får ändra sitt bud (Lag 25A), och Väst får återta sitt pass – detta är tillåten information för 
Öst-Väst, men inte för Nord-Syd (Lag 16C). 
 

 c) Eftersom partnern (Nord) har hunnit bjuda är det för sent för Syd att ändra sitt bud (Lag25A4). 
 

4 a) Om TL bedömer att Öst får ändra sitt avslutande pass får han göra det (Lag 21B1a). Dock, i det 
aktuella fallet är det TL:s bedömning att Öst inte är påverkad av den felaktiga förklaringen. 
 

 b) Det är för sent för Öst att ändra (Lag 17D, Lag 21B1a, Lag 21B3). TL ska inte korrigera resultatet 
eftersom Nord-Syd inte har lidit någon skada på brickan. 
 

 c) Budgivningen är slut. Vi kan återgå till budgivningen och Öst kan ändra sitt bud. Nords visade kort 
blir inte straffkort (Lag 24 gäller inte eftersom budgivningen var slut när de visades). Lag 16 gäller. 
Information från Nords visade kort är otillåten för Syd. 
 

5  Generellt för övning 5 
1. Tala om för hela bordet vilka alternativ som finns, innan Väst ska bestämma sig för att 

godkänna eller inte godkänna budet utom tur. 
 

2. TL tar sedan Syd från bordet när det blivit dennes tur att bjuda i den korrekta 
budgivningen. När Syd då frågar TL vilka bud han har rätt att bjuda utan att stänga av 
Nord, är det viktigt att det är Syd, inte TL, som ska komma med förslag på bud. T ex Kan 
jag bjuda 1NT som visar 6-9 hp? Inte att TL föreslår: Du kan t ex bjuda 1NT om det har en 
övre gräns på 10(11) hp. 

 
 abc Syds pass utom tur begränsar handen till intervallet 0-10(11) hp. I den korrekta budgivningen är 

jämförbara bud sådana som entydigt ligger inom detta intervall. (Lag 23A) 
 

Märk väl att ett bud som t ex 1// inte är att betrakta som ett jämförbart bud ifall det också 
kan bjudas med händer utanför intervallet 0-10(11) hp (utan att stänga av partnern i nästa 
budrond). 
 

6 a-b Kungen är det spelade kortet i både fall a) och i fall b) (Lag 45C4a). 
 

 c) Knekten är det spelade kortet  (Lag 45C4a). 
 

7 a) Ja, se Lag 27B1a angående “samma benämning”. 
 

 b) Nej, eftersom dubbelt inte är ett jämförbart bud får det överhuvud taget inte bjudas. 
 

 c) Ja, om 2 visar minst (cirka) öppningshand (eftersom det klarlagts att Väst trodde att han var giv 

och öppnat med 1. Lag 23A2 och Lag 27B1b. 



 

 

8 a) Träkarlen har förlorat sina rättigheter (Lag 43B2) och har inte rätt att fråga spelföraren  enligt Lag 
42B. Revoken blir etablerad (Lag 64A1). 
[WBF:s lagkommitté har beslutat att Lag 64 ska tillämpas på det legala femte tricket (alltså ett 
femte trick utan revoke). Spelföraren vann inte detta stick på den hand han gjorde revoke utan på 
bordet, så endast ett stick ska överföras till den icke-felande sidan.] 
 

 b) Se a). 
 

9 a) Öst har besvarat högfärgsfrågan (Öst måste tolka Västs 3 som högfärgsfråga) korrekt enligt sitt 
system. Öst har därmed inte uttnyttjat den otillåtna informationen (Lag 75A). 
 

Men, Väst har fått otillåten information från Östs alert på 3 (ska inte alerteras om det är en 
preferens mellan visade färger (i Västs värld har ju Öst fortsatt minst 5-5 i lågfärgerna), så Väst kan 
inte tillåtas passa på 3NT, när det är till fördel för Öst-Väst. Den normala tolkningen av Östs 3NT är 
att det visar betydande tilläggsvärden i någon form – Öst gick ju vidare över en enkel 
lågfärgspreferens av Väst – så pass är (troligen) inget alternativ.  
 
TL måste göra en poll för att utredan vad Väst-spelare av aktuell spelstyrka bjuder i det uppkomna 
läget [2NT = båda lågfärgerna] men utan kännedom om missförståndet i paret. Det hela kommer 

då att mynna ut i ett högt klöverkontrakt som ju går bet. Endera 6 -2 renodlat eller en viktning 

mellan det och 5 -1. 
 

 b) Öst måste besvara högfärgsfrågan – se a) ovan – utifrån sitt system. Det systemenliga svaret är då 

3 (paret visar inte en fyrkortsfärg i motståndarnas visade färg, här hjärter). Väst måste nu tolka Syds 

3 utifrån vad budet  visar när 2NT = båda lågfärgerna. Den normala tolkningen är att budet visar 
tilläggsvärden och högst en  spader. Helt klart är att 3NT inte är ett tillåtet bud, då det är en system-
avvikelse där Öst kan ha utnyttjat den otillåtna informationen (Lag 75A).  
 
TL måste göra en poll för att utredan vad Väst-spelare av aktuell spelstyrka bjuder i det uppkomna 

läget [2NT = båda lågfärgerna och med svaret 3 (odiskuterat)] men utan kännedom om 
missförståndet i paret. Resultat: se svaret i a) 
 

10 a) Ja, 1NT är en delmängd av innehållet i 1 ostört, så det är ett jämförbart bud. Att Nord saknar      
hjärterhåll saknar betydelse (Lag 27B1B, Lag23A). 
 

 b) Nej, Dubbelt är inte ett jämförbart bud. 
 

 c) Ja, det är ett jämförbart bud. 
 

 d) Se c) 
 

11 a) TL tar Syd bort från bordet och förhör sig om varför Syd vill ändra sitt bud. Det förefaller troligt att 

Syd kan övertyga TL om att 2 var förorsakat av ett mekaniskt felgrepp och inte ett tankefel (Lag 
25A2). Syd tillåts därför att ändra till det bud han avsåg [2NT] (Lag 26A1) utan korrigering.  
 

 b) Eftersom Nord ännu inte har hunnit bjuda (efter 2) har Syd rätt att ändra sitt bud till 2NT givet 
samma förutsättningar i övrigt som i a).  
 

 c) Nord har hunnit bjuda efter Syds 2, så Syd får inte byta ut sitt 2-bud. (Lag 25A4) 



 

 

11 d) TL tar Syd från bordet och förhör sig om anledningen till varför Syd vill ändra sitt bud. Detta ska 
TL göra innan han meddelar resten av bordet eventuella alternativ, för att undvika att skapa OI. 
 

Syds beteende (den långa tankepausen under vilken han studerade sitt 2-bud) indikerar att 

2-budet var avsiktligt och att han först därefter kom på sitt tankefel. I så fall har han inte rätt 

att ändra sitt bud utan 2 står fast (Lag 25A2, Lag 25B2). 
 
TL ska emellertid ge Väst möjlighet att godkänna att Syd får ändra sitt bud [till 2NT] (Lag 25B1). 

Om Väst inte godkänner, måste Syd stå fast vid 2-budet varefter budgivningen fortsätter. Lag 
16C gäller. 
 

12 a) Lag 28B. Östs 1 upphävs eftersom Nord bjöd dubbelt innan TL beslutat om korrigering. Öst får       
bjuda vad han vill, men se lag 16C2. 
 

 b) Se a) 
 

 c) Lag 16B1 gäller. TL behöver förklara för spelarna att det enbart är nästa spelare (här Syd) som 
har möjlighet att acceptera budet utom tur (Lag 29A). Om TL gjort detta och Nord ändå uttalar 

sig, ska Nord-Syd bestraffas. Det finns mycket som talar för Syd måste acceptera 1-budet i så 
fall.  
 

Om TL glömt att informera Nord-Syd, bör Syd fortsatt ha chansen att inte acceptera 1. 
 

13  Eftersom TL har tillkallats kan man inte spela vidare (Lag 68D2a). Om TL inte hade tillkallats hade 
den icke-felande sidan (men inte den felande sidan) kunnat föreslå att man spelar vidare. I så fall 
gör man det om samtliga spelare vid bordet är överens (Lag 68D2b). 
 
Nu har TL tillkallats så spelet upphör och TL ska inte godkänna en outtalad spelplan av den som 
gjort anspråket om framgången hänger på ett visst spelsätt (Lag 70E1). Resultat 6NT-1. 
 

14 a) Budet är godkänt. Lag 29A. 
 

 b) Ingen korrigering. Lag 23A – svaret 2 på 1 är jämförbart med öppningen 1. Det går inte att 
säga att Nord-Syd dragit någon fördel av regelbrottet. 
 

 c) Lag 23A1, Lag 23A2 (och Lag 82C [om TL dömer fel]).  
Om TL dömer att 16+ hp är jämförbart med 17+ hp (vilket det inte är, då 16 hp inte är en delmängd 
av 17 hp-händerna), har vi två icke-felande sidor. Nord-Syd får då behålla sitt spelade resultat, 

medan Öst-Väst bör få ett viktat resultat av t ex 6NT +1 och 6 +1 (gör en poll!).  
 
Om TL korrekt dömer att 16+ hp inte är en delmängd av 17+ hp-händerna, är Syd en budrond (i 
praktiken hela budgivningen eftersom Öst-Väst inte kommer att balansera).  
 

15 a)  Lag 62D2, Lag 16C. Väst döms att saka klöver knekt. Så ge Syd  hemgången! 
 

 b) Väst får hålla rätt kort, eftersom Öst redan i ett tidigare stick sakat när klöver spelas. En straff.  

  



 

 

16  Resultatet står, Lag 20F5b. Syd får inte korrigera (Lag 75C), eftersom Nords förklaring är rätt enligt 
systemet, men Syd glömt bort sig. Detta har ju också bevisats av Nord-Syds systemkompendium. 
 

17A  Pollen utvisar att pass är ett logiskt alternativ till 4 (Lag 16B1b). Resultatet korrigeras till 4 NS 
med 10 stick, NS + 420. 
 

17B a) Pollen utvisar att pass är ett logiskt alternativ till 4 (Lag 16B1b). Resultatet korrigeras till 4 NS 
med 10 stick, NS + 420. 
 
Att spela ut sin singelruter kan inte anses vara ett “synnerligen allvarligt eget misstag eller en 
chanstagning” (Lag 12C1e). 
 

 b) Pollen utvisar att pass är ett logiskt alternativ till 4 (Lag 16B1b). Resultatet korrigeras till 4 N 
med 10 stick, NS +420, för båda sidor. För Öst-Västs lag vid det aktuella bordet blir brickan 
således en likabricka, 0 imp, då andra bordet hade NS +420. 
 
Men, för Nord-Syd... att fortsätta med en tredje rond hjärter med bordets ruterfärg synlig får 
anses vara ett synnerligen allvarligt misstag utan koppling till regelbrottet (Lag 12C1e) – utom 
möjligen för orutinerade spelare.  
 

Nord-Syd får böta skillnaden i poäng mellan 4X Ö med hemgång (NS –590) och 4X Ö–2  
(NS +300.) Dessa båda olika resultat ska jämföras med NS +420 vid andra bordet. 
 
Beräkning för Nord-Syds lag: 

 –590 – 420 = –1010 = – 14 imp 

 +300 – 420 = –120 = – 3 imp 
 
Den skada som Nord-Syd tillskansats sig själv är skillnaden mellan –14 imp och –3 imp, d v s 11 
imp. Nord-Syds lag vid det aktuella bordet förlorar alltså brickan med 11 imp. 
 

  



 

 

18 a) Pollen utvisar att pass är ett logiskt alternativ till 4 (Lag 16B1b), så  4 tillåts inte.  

Däremot är utgången av  4 N inte självklar, då det handlar om att finna klöverdam för 
hemgång.  
 
TL dömer en viktad score med 50% för hemgång (övervikt till förmån för den icke-felande sidan) 
och 50% för en straff. Den ursprungliga scoretavlan med tio resultat såg ut så här: 
 

 6 st + 50 

 1 st  –200 

 3 st  –420 
 

Nu ska vi lägga in 0.5 för vart och ett av de båda resultaten +50 respektive –420 i scoretavlan 
ovan. Vi får då:   
        Poäng 
     NS ÖV 

 6.5 st +50   14.5 – 5.5 

 1 st  –200    7.0 –   13.0 

 3.5 st  –420    2.5 –   17.5 
 
Öst-Västs poäng på den aktuella brickan blir (50% av 5.5) + (50% av 18.5) = 2.75 + 9.25 = 12 
poäng. 
 

Hur mycket hade Öst-Väst fått för +200 i 4 X?  
 
          Poäng 
     NS ÖV 

 6 st +50   15   – 5 

 2 st  –200    7   –   13 

 3 st  –420    2   –   18 
 

Öst-Västs poäng för att ta in 200 i 4X är alltså 13 poäng, vilket är mer än vad man får om 
scoren viktas (då man fått 12 poäng). Således har Öst-Väst inte lidit någon skada av Syds bud, så 

resultatet 4X står fast. 
 

 b) Samma förfarande som i a).  

TL bedömer att det t ex är 70% för hemgång och 30% för en straff i 4.  
Nu ska vi lägga in 0.3 för +50 och 0.6 för –420 i scoretavlan ovan. Vi får då:   
        Poäng 
     NS ÖV 

 2.3 st +50   18.7 – 1.3 

 1 st  –200  15.4 –   4.6 

 7.6 st  –420    6.8 –  13.2 
 
Öst-Västs poäng på den aktuella brickan blir (30% av 1.3) + (70% av 13.2) = 0.39 + 9.24 = 9.63 
poäng. Om det spelade resultatet får gälla erhåller Öst-Väst  5 poäng. Således ger den viktade 
scoren ett bättre resultat för Öst-Väst.  
Alltså ska Ö-V ha 9.7 poäng och N-S komplementet, dvs 10.3 poäng. 
 

  



 

 

18 c) Vad man spelat i andra matcher i lagtävlingen spelar ingen roll (dessa har inte tillkommit under 
samma förutsättningar som vid det aktuella bordet).  
 
Precis som i a) och b) utvisar pollen att pass är ett logiskt alternativ, och TL bedömer fortsatt att 

det är 50% för hemgång och 50 % för en straff i 4. Vid andra bordet har NS +50. 
 
Beräkning för Öst-Västs lag: 

 50% av likabricka (–50 + 50) = 50% av 0 imp = 0 imp 

 50% av impen för +470 (+420 + 50) = 50 % av 10 imp = 5 imp 
  
Nettot är således +5 imp för Öst-Västs (vid det aktuella bordet) lag. 
 

Om  4X –2 står fast, skulle Öst-Västs lag (vid det aktuella bordet) vinna +200+50 = 250 poäng 
som omvandlat till imp är 6 imp. 6 imp > 5 imp, så Öst-Väst har inte lidit skada av regelbrottet, 

varför det spelade resultatet  4X –2 står fast. 
 


